

PELABURAN & KEWANGAN

Pelaburan Dalam Sukuk Prihatin Sebagai Langkah Pemulihan Ekonomi Negara Tahun 2020

Nurazilah Zainal, Sarah Roslan, Nur Alia Aminordin, Norhaniza Md Akhir, Tengku Sharifeleani Ratul Maknu & Hilwana Abd Karim

Pengenalan

Seperti sedia maklum, ekonomi Malaysia berdepan dengan cabaran yang luar biasa tahun ini terutamanya daripada pandemik COVID-19 yang memberi kesan yang besar dalam sektor perniagaan dengan adanya Perintah Kawalan Pergerakan (PKP) yang terpaksa dilaksanakan.

Inilah realiti hidup sekarang. Lebih malang lagi apabila ramai antara kita yang tidak menjangka COVID-19 boleh membawa 'musibah' yang lebih teruk kepada ekonomi kita berbanding dengan krisis-krisis dalam tempoh dua dekad lalu, di mana Malaysia menghadapi krisis kewangan Asia pada 1997, kelembapan ekonomi global selepas peristiwa 9/11 pada 2001, dan krisis kewangan global pada 2008.

Tidak alpa dengan situasi di atas, kerajaan Malaysia telah menyediakan Pelan Pemulihan Ekonomi Jangka Pendek yang dikenali sebagai Pelan Jana Semua Ekonomi Negara (PENJANA) bagi membantu semula ekonomi negara untuk membangun dengan stabil. Pelan Jana Semua Ekonomi Negara (PENJANA) telah diperkenalkan dengan tema "Bersama Menjana Ekonomi". Ianya merangkumi 40 inisiatif termasuk yang baru serta penambahbaikan bernilai RM35 bilion.

Kerajaan juga melalui PENJANA telah memperkenalkan satu instrumen pelaburan jangka panjang yang patuh Syariah iaitu Sukuk Prihatin. Sukuk dengan amaun langganan minimum berjumlah RM500 sahaja menawarkan kadar keuntungan sebanyak 2.0% setahun, dibayar setiap sukuan tahunan dari tarikh terbitan bagi sepanjang tempoh dua (2) tahun. Buat julung kalinya, sukuk ini boleh dilanggan di saluran perbankan digital (internet/mudah alih) di semua Bank Agihan melalui aplikasi JomPAY atau DuitNow.

Terimaan sukuk ini akan disalurkan ke Kumpulan Wang COVID-19 untuk membiayai langkah yang diumumkan dalam pakej rangsangan ekonomi dan pelan pemulihan bagi menangani krisis COVID-19. Contoh inisiatif adalah seperti yang diumumkan dalam pakej rangsangan ekonomi dan pelan pemulihan pasca COVID-19 termasuk, tetapi tidak terhad kepada berikut:

1. Perbelanjaan kesihatan yang berkaitan dengan penyakit COVID-19,
2. Pembiayaan/ geran kepada perusahaan mikro, dan
3. Meningkatkan kesalinghubungan sekolah di luar bandar, sekaligus berfungsi sebagai hab yang menghubungkan kampung berhampiran.

Objektif Sukuk Prihatin

Bertemakan 'Bersama Memacu Masa Depan Negara' dan #KitaUntukKita, Sukuk Prihatin mendukung semangat nasionalisme dan patriotisme bagi menyatukan rakyat Malaysia untuk turut serta dalam membina semula ekonomi negara dalam menangani krisis COVID-19.

Kerajaan bercadang untuk memperoleh sehingga RM500 juta daripada terbitan Sukuk Prihatin. Sukuk ini boleh dilanggan di saluran perbankan digital (internet/ mudah alih) di semua Bank Agihan melalui aplikasi JomPAY atau DuitNow. Terimaan Sukuk ini akan disalurkan ke Kumpulan Wang COVID-19 untuk membiayai langkah yang diumumkan dalam pakej rangsangan ekonomi dan pelan pemulihan bagi menangani krisis COVID-19.

Semua keuntungan daripada Sukuk Prihatin akan mendapat pengecualian cukai dan setiap amaun Prinsipal yang diketepikan (sebahagian/sepenuhnya) oleh Pemegang Sukuk sebagai sumbangan kepada Kerajaan pada tarikh matang, dibenarkan sebagai potongan cukai bagi tahun taksiran di mana penebusan Sukuk Prihatin dibuat. Layanan cukai ini hanya terpakai kepada Pemohon/Pembeli yang Layak sahaja dan tidak terpakai kepada semua Institusi Kewangan dan pemegang Lesen Perkhidmatan Pasaran Modal yang menjalankan perniagaan pengurusan dana di bawah Akta Pasaran Modal dan Perkhidmatan 2007 serta Pemegang Amanah Berdaftar yang bertindak bagi pihak Pemohon/Pembeli yang Layak. Amaun Prinsipal yang diketepikan akan disumbangkan kepada akaun amanah Kerajaan yang diluluskan oleh Kerajaan ("Akaun Amanah Kerajaan").

Ciri-ciri Sukuk Prihatin

Pelaksanaan Sukuk Prihatin adalah bercirikan berikut:

1. Berlandaskan Sukuk Tawaruk, sama seperti Mudarabah;
2. Berkonsepankan urus niaga, komoditi di bawah Mudarabah;
3. Mempunyai konsep yang agak sama dengan bon dalam sistem kewangan konvensional atau barat, tetapi penerbitan Sukuk Prihatin ini merupakan penjualan sijil kewangan kepada para pelabur, yang mana hasil jualan sukuk itu akan digunakan untuk membeli aset sokongan;
4. Sukuk Prihatin dikategorikan di bawah pinjaman, bukannya ekuiti, dan ini yang menyebabkan ia lebih berisiko rendah berbanding ekuiti.

Manfaat Sukuk Prihatin

Manfaat Sukuk Prihatin adalah seperti berikut:

1. Bayaran keuntungan dan bayaran Prinsipal di bawah Sukuk Prihatin ini adalah komitmen langsung Kerajaan sebagai penerbit.
2. Memberi peluang kepada pelabur mempelbagaikan portfolio pelaburan.
3. Amaun bayaran keuntungan berkadar tetap dibayar secara sukuan tahunan.
4. Sukuk Prihatin adalah pelaburan patuh Syariah.
5. Layanan cukai terpakai kepada Pemegang Sukuk yang layak.



Perasmian Sukuk Prihatin

Majlis perasmian Sukuk Prihatin yang dilancarkan pada 18 Ogos lalu disaksikan oleh Seri Paduka Baginda Yang Di-Pertuan Agong, Al-Sultan Abdullah Ri'ayatuddin Al-Mustafa Billah Shah. Ia disempurnakan oleh Perdana Menteri Malaysia, Tan Sri Muhyiddin Yassin dan Menteri Kewangan, Tengku Datuk Seri Zafrul Tengku Abdul Aziz.

Berikutan norma baharu COVID-19, keperluan negara Malaysia untuk mendapatkan sumber kewangan, kebiasaan dan majoritinya diperolehi dari sumber dalaman dan luar negara. Namun kini, dengan menggunakan alternatif berbeza dan sebagai satu sumber kewangan yang baru, penerbitan Sukuk Prihatin ini adalah sangat diperlukan pada masa kini kerana ia dapat membantu memulih dan memperkukuh semula ekonomi negara Malaysia dengan menstruktur semula rentak ekonomi bagi memperbaiki keadaan sekarang.

Penyelidik Ekonomi Institut Demokrasi dan Hal Ehwat Ekonomi (IDEAS), Adli Amirullah berkata, "Sukuk atau bon kerajaan secara teori adalah medium terbaik buat sesebuah kerajaan untuk membuat 'pinjaman' kerana ia melibatkan pinjaman dalam negara dan bukan pinjaman luar negara".

Penerbitan sukuk ini juga sangat signifikan untuk diterbitkan kerana ianya mampu menjadi satu platform kepada masyarakat umum dan juga sektor-sektor korporat untuk membantu negara menambah sumber kewangan dengan lebih sistematik, telus, dan profesional.

Diyakini Sukuk Prihatin ini akan banyak dilanggan atau dilabur oleh sektor-sektor korporat kerana ini adalah masa terbaik bagi mereka untuk menjalankan tanggungjawab sosial korporat (CSR) mereka, dan ini tidak terkecuali juga pada golongan masyarakat umum. Ia juga merupakan suatu instrumen yang sesuai untuk mempelbagaikan portfolio pelaburan (portfolio diversification).

Pelaksanaan Sukuk Prihatin melalui pendekatan 'bottom-up' sangat bertepatan pada masa ini kerana sebagai rakyat atau sektor-sektor korporat yang lain perlu membantu negara memulihkan sektor ekonomi dan membantu kerajaan mengembalikan semula kesejahteraan dan kebahagiaan rakyat.



Sambutan daripada Para Pelabur

Sukuk Prihatin yang dilancarkan kerajaan pada 18 Ogos lalu telah terlebih langganan (oversubscribed) dengan jumlah lebih RM666 juta, melepasi sasaran penerbitan asal berjumlah RM500 juta.

Menteri Kewangan, Tengku Datuk Seri Zafrul Tengku Abdul Aziz berkata, memandangkan sambutan memberangsangkan daripada pemohon yang layak, kerajaan memutuskan untuk menerbitkan langganan tambahan sebanyak RM166 juta.

Sukuk Prihatin yang menerima langganan sebanyak RM666 juta dapat membantu kerajaan membiayai pembangunan ekonomi sekaligus membantu mengurangkan kadar pengangguran negara.

Pelaburan patuh syariah yang diperkenalkan kerajaan di bawah instrumen pinjaman jangka panjang ini bebas risiko sistematik yang majoritinya dilanggan oleh sektor korporat berbanding individu. Kelebihan tersebut dijangka menjadi tarikan kepada pelabur korporat yang mahu mempelbagaikan portfolio syarikat dengan status aset bebas risiko dan pada masa sama menyumbang kepada pemulihan semula ekonomi negara.

Inisiatif Sukuk Prihatin dijangka berkesan dalam memulihkan semula struktur ekonomi negara dan lebihan dana akan membolehkan Bank Negara Malaysia (BNM) mengekalkan kadar dasar semalaman (OPR), dengan syarat sumber pendapatan negara terus pulih dan meningkat.

Sementara itu, berdasarkan laporan oleh Suruhanjaya Sekuriti Malaysia 2019, merekodkan sebanyak 63.57% pasaran modal Islam adalah diterbitkan oleh negara Malaysia yang bersamaan dengan 2.04 trilion Ringgit Malaysia dan ia menunjukkan peningkatan sebanyak 8.23% daripada tahun 2018 ke tahun 2019.

Pada tahun 2018, untuk jumlah terbitan baru sukuk korporat, adalah sebanyak 72.68 billion Ringgit Malaysia. Manakala pada tahun 2019 pula, angka itu meningkat kepada 102.39 bilion Ringgit Malaysia. Dapat dilihat peningkatan bon sangat signifikan, kerana ianya meningkat sebanyak 40.88%. Berdasarkan laporan ini, dapat dikenal pasti bahawa Malaysia masih kekal sebagai penerbit utama dan terbesar untuk pasaran modal Islam, di mana ekuiti Islam dan sukuk adalah penyumbang terbesar.

Indikator ini menjadikan Malaysia negara yang prihatin tentang sukuk, dan potensi sukuk itu adalah sangat tinggi dan baik di Malaysia. Perkembangan sukuk akan lebih baik dari semasa ke semasa dengan pelbagai inisiatif yang telah dijalankan oleh pihak kerajaan melalui Sukuk Prihatin di mana ianya mampu meningkatkan industri sukuk negara.

